
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo dne 11. 10. 2005 v budově 
Akademie věd v Praze.

Přítomni: Bezouška, Marková, Mokrý, Suchan

Hosté: Grygar, Sehnal, Šíma (na část)

Jednání se konalo v místnosti předsedy Učené společnosti. Na jeho začátku bylo společné 
posezení s laureátem Nušlovy ceny 2005 Dr. Ladislavem Sehnalem. Několik fotografií je 
na adrese www.astro.cz/galerie. 

1) Kontrola zápisu ze dne 14.6.2005
opravuje se bod 17. – nikoliv neskenovat, ale naskenovat a doplňuje se: vystavit ve 
fotogalerii, ve spolupráci s Historickou sekcí získat kolegy a kolegyně k postupnému 
budování elektronického archívu ČAS

2) Cena Zdeňka Kvíze
VV projednal návrh Š.Kováře na nové znění statutu Kvízovy ceny. Návrh byl vypracován 
na základě diskuze na červnovém jednání VV ČAS. Po diskuzi a zanesení jedné změny bylo 
nové znění statutu Kvízovy ceny schváleno a bylo uloženo jej opublikovat v KR 6/2005 
(Suchan), vyvěsit na webu  (Mokrý) a uložit v sekretariátu (Suchan). Pro KR 6/2005 připravit 
historii Kvízovy ceny včetně jejího financování a komentáře k daru Dr. L. Kohoutka 
(Marková). Nový statut Kvízovy ceny tuto cenu více přibližuje k ostatním cenám ČAS. 
Cena Zdeňka Kvíze za rok 2006 by se pravděpodobně mohla předat na setkání složek 
a dalších astronomických subjektů v květnu 2006. Termíny pro zasílání návrhů budou 
rozhodnuty na příštím jednání VV a poté oznámeny.

3) Akce ČAS do konce roku 2005
 ČAS v ZOO Praha na večerní procházce (zajišťují Bezouška, Suchan za pomoci řady 

spolupracovníků a firmy SUPRA Praha, s.r.o.)
 Fotografická soutěž „Vánoční kometa“ ve spolupráci s SMPH (za ČAS zajišťuje 

Suchan)

4) Finanční záležitosti 
Rada vědeckých společností nabídla, že ČAS může požádat o mimořádné přidělení dotace 
pro rok 2005 ve výši 10 000 Kč. VV tuto nabídku přijal a po diskusi částku rozhodl přidělit 
následovně:

 Západočeská pobočka (se zřetelem na pořádání celostátní fotografické soutěže na téma 
světelné znečištění dosud finančně nekryté) 5 000 Kč

 Sekce pozorovatelů proměnných hvězd (se zřetelem na požadavek pořízení CCD 
kamery a také na nedofinancování sborníku mezinárodní konference v Litomyšli) 
4 000 Kč 

  Společnost pro meziplanetární hmotu (se zřetelem na pořádání celostátní fotografické 
soutěže Vánoční kometa dosud finančně nezajištěné) 1 000 Kč

http://www.astro.cz/galerie


Žádost pro RVS ihned vypracuje Suchan. Dotčeným složkám oznámí Suchan, zejména je 
třeba vyřešit schopnost těchto složek doložit 30 % vlastních výdajů. Dodatky smluv zajistí 
Suchan.

Byly schváleny kmenové členské příspěvky na rok 2006:
 pro výdělečně činné členy ČR a SR 300 Kč
 pro nevýdělečně činné členy ČR a SR (studenti, mateřská dovolená, důchodci,...) 200 Kč
 pro zahraniční členy (kromě Slovenska) 400 Kč bez rozdílu výdělečně činných 
a nevýdělečně činných
 zůstává v platnosti tzv. dlouhodobé členství (bez rozdílu):
    5 let     3000 Kč

10 let     5000 Kč
25 let   10000 Kč

Změna je v novém zavedení vyššího příspěvku pro zahraniční členy s ohledem na drahé 
poštovné do zahraničí. VV ČAS rozhodl neuplatnit tento zahraniční příspěvek pro členy 
ze Slovenské republiky. 
Výzva k oznámení příspěvků pro rok 2006 do složek – Suchan. 

Požadavky na finanční rezervu v roce 2005: USB paměť pro VV, proplacení telefonů 
pro některé členy VV, poděkování spolupracujícím osobám a institucím Hvězdářským 
kalendářem 2006, Hvězdářská ročenka pro redakci KR a členy VV, kteří s ní pracují (a nemají 
ji k dispozici v rámci svých jiných služebních povinností). Hvězdářskou ročenku zkusí zajistit 
sponzorským způsobem od vydavatele (našeho kolektivního člena) Marková.

Byl diskutován rozpočet na rok 2006 a projekty k žádosti o státní dotaci na rok 2006. 
Rozpočet dopracuje na základě připomínek VV Suchan. Bylo schváleno odevzdání těchto 
sedmi projektů žádajících o dotaci 2006 v celkové částce 397 000 Kč:
Odborná a pozorovací činnost v oboru astronomie a souvisejících oborech (63 500 Kč).
Popularizace astronomie, souvisejících oborů, prezentace výsledků vědeckého výzkumu 
(105 500 Kč).
Astronomická olympiáda (43 000 Kč).
Odborné periodikum Kosmické rozhledy (Z Říše hvězd) (80 000 Kč).
Ochrana před světelným znečištěním a ochrana nočního prostředí (31 000 Kč).
MHV – setkání astronomů (3 000 Kč).
Podpora a účast České astronomické společnosti na 26. valném shromáždění Mezinárodní 
astronomické unie v srpnu 2006 v Praze (71 000 Kč).

Podle připomínek VV dopracuje a odevzdá na RVS (termín 14.10.) Suchan.

5) Informace o jednání vedení ČAS, Sekce pozorovatelů proměnných hvězd 
a Společnosti pro studium proměnných hvězd – podali Marková a Suchan, kteří se v srpnu 
za ČAS tohoto jednání v Brně zúčastnili. Jednání bylo velmi korektní a vyřešilo řadu věcí. 
Byla vyjasněna stanoviska a domluvena další spolupráce na základě existence Sekce 
pozorovatelů proměnných hvězd jako členské základny a odborného garanta a Společnosti 
pro studium proměnných hvězd jako servisní organizace. Děkujeme předsedovi Společnosti 
pro studium prom. hvězd Ing. Motlovi za vstřícný přístup. 



6) Planetárium Most
VV vzal na vědomí dopis pana Matese a projekt Rozšíření činnosti planetária Most Zdeňka 
Taranta. VV se usnesl, že bude napsán dopis předsedkyně ČAS náměstkovi primátora města 
Mostu p. Weissovi (Marková) nebo domluvena návštěva za účasti Z. Taranta – domluví 
Suchan. 
7) VV se zabýval dopisem Ing. Bohumila Malečka s nepravdivými a osočujícími údaji 
a obviněními ČAS a jejího čestného předsedy a podmínil reakci ČAS na tento dopis datem 
17.10., ke kterému byl Ing. Maleček vyzván Dr. Grygarem k doložení nařčení. B. Maleček 
se dopisem ze dne 14.10.2005 J. Grygarovi za všechna napadení omluvil. Tímto VV ČAS 
považuje věc za uzavřenou. Korespondence v této záležitosti včetně vyjádření J. Grygara 
obsahujícího uvedení faktů vysvětlujících omyly pisatele byla uložena v sekretariátu ČAS.

8)  Evropská astronomická společnost (EAS)
Vzhledem k nedostatku zájemců o vedení původně navržené sekce EAS z řad členů EAS 
odsouhlasil VV vznik odborné skupiny EAS.  Na základě předchozích jednání a vyslovené 
podpory bude o vedení skupiny požádán Dr. Jiří Borovička z agronomického ústavu AV ČR 
– definitivně dojedná Suchan. Osobní účty členům EAS připraví Suchan ve spoluprací 
s Kovářem, dopisy členům EAS Borovička, Suchan. Vše co nejdříve, nejpozději 
do 15.11.2005.

9) Různé
 novou verzi plné moci pro zastupování ČAS – trvá – připraví Marková
 došlá pošta: přišlo vyjádření Mgr. Miroslava Šulce ke kontrolnímu řádu Revizní komise, 
který již existoval. Jeho znění je uloženo v archívu předaném Historické sekci – pro Revizní 
komisi zprostředkuje Suchan. 
 Astronomická literatura v knihovně předsedy RVS Prof. Hány – trvá – Suchan.
 diskuse nad termínem interního setkání zástupců složek – vzhledem k nedostatku vhodných 
termínů je bohužel nutné setkání odložit  na příští rok – složkám do konference oznámí 
Suchan

Příští jednání VV se koná 8. října od 17:30 v Praze na Štefánikově hvězdárně.

Zapsal: Pavel Suchan, schválila Eva Marková


